
М Е Т Р О Л О ГІЧ Н А  С Л У Ж Б А  ЗОНИ В ІД Ч У Ж Е Н Н Я : 
Д О С ТО В ІР Н ІС ТЬ  ІН Ф О Р М А Ц ІЇ Т А  ТО Ч Н ІС ТЬ  В И М ІР У

Ліцензію на право державної повірки засобів виміру та державне тавро 
одержала лабораторія метрології спеціалізованого підприємства “ РУЗОД” , 
що знаходиться у зоні відчуження. З подібних організацій таким правом 
користується лише одна лабораторія - гірничо-рудного комбінату в Жовтих 
Водах на Дніпропетровщині. З 17 видів вимірювань, які проводяться Держ
стандартом України, чорнобильська лабораторія проводить 11. Основні з 
них - радіаційні виміри. Детальніше розповісти про роботу колективу ми 
попросили начальника лабораторії Дмитра МАНДРИКА,

- ОДРАЗУ ж після 
аварії на Чорнобильській 
АЕС у зоні відчуження була 
організована оперативна 
група Держстандарту. 
СРСР. Тоді з усіх куточків 
Союзу сюди були відряд
жені провідні спеціалісти 
галузі, фахівці. Ми викону
вали свою звичну роботу 
в нашвидкуруч пристосо
ваній лабораторії, осна
щеній технічними засоба
ми, проводили різні типи 
вимірювань, Група працю
вала до вересня 1987-го 
року. Потім за рішенням уря
дової комісії було доруче
но виробничому об'єднан
ню “Комбінат’’ створити 
відомчу метрологічну 
службу. Так була створена 
наша лабораторія, яку я 
очолив з дня ЇЇ заснуван
ня.

-  Дмитре Івановичу, 
розкажіть, будь-ласка, де
тальніше про метрологіч
ну службу, Що вона собою 
являє?

-  Як говорив Дмитро 
Іванович Менделєєв, наука 
починається там, де почи
наються вимірювання. Мет
рологи, наприклад, у перші 
дні Чорнобильської ката
строфи не були статиста
ми, тому що вимірювання 
забрудненої території там 
було одним з основних 
видів робіт. Потрібна була 
максимально точна інфор
мація, а її було не так лег
ко одержати. Виміри про
водилися різними засоба
ми і приладами. Більшість 
з них були призначені до 
наявних вимірів чорно
бильського “букету”, тому 
показували різні результа
ти. Не можна було пору
читися за достовірність 
інформації. А завдання мет- 
рології - забезпечити 
єдність і достовірність ви
конаних вимірювальних 
робіт.

Перед тим, як вимірю
вати, треба знати об“єкт 
дослідження і з якою точ
ністю отримано ці резуль
тати. Для примітивного 
прикладу візьмемо літро
ву склянку і наллємо туди 
води. Завдання нашого 
спеціаліста визначити 
точність цього літра. У ета
лонній посудині еін визна
чає справжній об“єм ріди
ни і дає свідоцтво на цей 
літр з певними плюс-мінус 
відхиленнями...

-  Щось схоже пророб
ляєте й для визначення 
правильності виміру ра
діаційними приладами?

-  Дозиметристи у 
перші дні аварії і нині 
у більшості випадків 
продовжують користу
ватися найпростішим 
приладом ДП-5. У 
його інструкції визна
чена певна по
грішність правиль
ності показника вимі
ру: плюс-мінус 20 
відсотків. Це значні 
розбіжності. Від цих 20 
процентів ми й 
відштовхуємося при 
допущенні дозиметра 
до роботи. Нижче 20 - 
придатний до вимірів, 
більше - треба відпра
вити в ремонт.

Дозиметрами у 
зоні відчуження кори
стуються для вимірів 
забруднених радіонук
лідами спецодягу пра
цюючого персоналу, транс
порту, різноманітних мате
ріалів. А от іонізуючі пара
метри вимірів води, повітря, 
грунту, рослинності прово
дяться спектрометричними 
засобами - досить точними 
видами вимірювання.

Прикро те, що в зоні 
нині щомісяця відбуваєть
ся скорочення парку за
собів вимірювання забруд
неної території. Наприклад, 
за два роки у ДП “Радек” - 
^основної організації, яка 
займається цією роботою, - 
ця цифра зменшилася до 
800 одиниць. Відтак змен
шилась кількість точок, які 
раніше обов'язково конт
ролювалися на опроміненій 
території. Чому так стало
ся? Все упирається у фінан
сування. Тож тепер пара
метри контролю радіацій
ної забрудненості у зоні 
відчуження зведені до 
мінімуму.

-  Можливо, це зроблено 
для того, щоб через дванад
цять років після аварії дея
кою мірою приховати дози  
радіації?

-  Це питання не за ад
ресою. У метрологічної 
служби завдання одне: аби 
у зоні засоби контролю 
вимірів були більш-менш 
достовірні й інформація, що 
доходить до людей, була 
правдивою. Але в техноло
гію вимірювання ми не втру
чаємося. Що заміряють до
зиметристи, у якому обсязі 
- це їхні функціональні обо
в'язки і справи. Метроло
гічна служба перевіряє 
лише ланцюг проведення 
цих операцій. Для прикла
ду можна навести контроль

радіаційних доз у каналі “АС- 
КРО” . Блок дедектування 
обладнання знаходиться на 
території нашої станції, а від 
нього лінія зв“язку протяг
нута аж до річки Прип’яті, де 
розташовано дистанційний 
прилад, на дисплеї якого 
видно нашу точку. Ми на 
старті задаємо свою, “темну” 
величину на блок дедекту
вання, а оператор “Радека” 
перевіряє її. Після звірки ре
зультату ми атестуємо або 
не атестуємо прилад.

Подібне ми проробляє
мо з дозиметричними при
ладами, якими вимірюють ліс, 
різноманітні матеріали.

-  Як вже довідалися чи
тачі, нещодавно лабораторія 
одержала ліцензію на пра
во державної повірки. Це 
підвищує не лише відпові
дальність, а й, безумовно, 
збільшує обсяг робіт кожно
го працівника...

-  Колектив у нас досвід
чений. Функціональна 
структура кожного підроз
ділу, кожного працівника вже 
давно визначена. Спочатку 
в нас був 21 спеціаліст, за
лишилося 13. Тепер дово
диться працювати, як мо
виться, за себе і за того 
хлопця, оскільки обсяги не 
зменшилися, а навпаки - 
збільшилися. Адже ми не 
лише контролюємо пра
вильність роботи усіх наяв
них вимірювачів зони відчу
ження, а й ведемо конт
рольно-технічну документа
цію, нагляд за дотриманням 
метрологічних норм і пра
вил тощо. Загалом у зоні 
нараховується 28 тисяч за
собів вимірювання, які підля
гають повірці, - Багато це чи 
мало? Годину на один при

лад - уявляєте скільки лю
дино-годин потрібно на
шим спеціалістам, аби впо
ратися з роботою? Крім 
того, Адміністрація зони 
відчуження поклала на ла
бораторію функції по ко
ординації робіт з нагляду 
за коштовними металами. 
Працівниками лабораторії 
впроваджено понад сто 
методик з галузі, понад 
півтори тисячі одиниць, що 
забезпечують всю гаму 
вимірів у зоні. Успіхів до
сягай у першу чергу зав
дяки роботі провідних 
інженерів Петра Приходь- 
ка, Бориса Сплошного, Ва
силя Лісового, Юрія Орло
ва, Олега Зеленського...

-  Дмитре Івановичу, з 
лабораторією в Україні ра
хуються, вона зарекомен
дувала себе з найкращого 
боку, але все ж  відчуваєть
ся, що не всім ви задово
лені, не всі резерви вико
ристані...

-  Проблем у нас дійсно 
чимало. Усі наші біди та 
огріхи в роботі залежать 
від своєчасного фінансу
вання термінових справ. 
Нашій організації вже 11 
років, природно, усі засо
би вимірювання, придбані 
на зорі нашого заснуван
ня, застаріли. Особливо 
найточніші, які мають дже
рела накопичення. Деякі 
дози вже на межі розпа
ду. Ми неодноразово 
зверталися за допомогою 
до нашого безпосеред
нього керівника в “РУЗОД”, 
але жодної копійки звідти 
не одержали для по
ліпшення матеріально-тех
нічної бази. Минулорічна 
домовленість з Харківсь
ким інститутом метрології 
про технічне забезпечен
ня була заморожена. Але 
завдяки Адміністрації зони 
відчуження угоди було 
відновлено і, якщо їх буде 
профінансовано, то поточ
ного року ми повністю 
оновимо свою базу.

Крім того, саме життя 
змушує нас провести атес
тацію лабораторії на право 
виконання робіт у плані 
іонізуючих вимірів. У нас 
технічна база настільки 
багата, що ми можемо ви
конувати усі ці роботи у 
власній лабораторії. Не 
повертатимуться до. нас 
спиною, буде нормальне 
фінансування, - то буде й 
віддача.

Розмову вів 
Микола ОГОРОДНИК.

На фото: головний 
м етр ол ог зони  в ід ч у 
ження Д м итро  МАНД- 
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випробовують прилади 
р а д іа ц ій н о го  ко н тр о - | 
лю.


